
 Hem rebut dos rebuts relacionats amb la brossa: un
de l’Ajuntament de Rubí, que és un 33% més car que el

2023, i un nou del Consell Comarcal, d’uns 90€ més,
per la qual cosa passarem de pagar 109€ a 250€ l’any,

de mitjana.

És justa aquesta situació? No, no podem fer recaure el
pes de la deixadesa de l’Ajuntament en la gent sense
plantejar unes mínimes millores durant el proper any i

un canvi en el model de recollida selectiva.

La ciutadania és la responsable que fem tanta brossa i
reciclem tan poc? No, no li hem posat els mitjans per
tal que ho faci millor. A qui penalitzem, doncs? Com
sempre, a la gent, que pagarà molt més per acabar

sent allà on érem, és a dir, amb una elevada generació
de brossa i amb un baix nivell de reciclatge, sense

possibilitat d’identificar qui ho fa bé per tal que pagui
menys.

Com sempe, no penalitzem a qui realment ens omple
les cases de productes plens de plàstics i d’envasos
no reutilitzables, de productes amb obsolescència

programada, de productes que ja no es poden reparar,
de roba que dura ben poc, etc. L’Ajuntament no es

planteja altra cosa que no sigui mantenir un sistema de
recollida selectiva caduc de grans contenidors oberts i
que s’ha demostrat absolutament ineficient per pujar

el reciclatge als nivells que ens hem marcat.

“No penso reciclar més”“No penso reciclar més”

39,17%
és l'index de reciclatge de la
nostra ciutat, tot i que el
2020 hauríem d'haver arribat
al 50%, segons els objectius
de desenvolupament
sostenible.

74%
És el que es reduïria la taxa del Consell
Comarcal si recicléssim bé fent servir el
sistema porta a porta.

Llibertat no és tenir la capacitat
d'anar a qualsevol lloc en cotxe.

Llibertat és poder anar a qualsevol
lloc, sense haver d'utillizar-lo. 
Aquest és el segell d'una gran

ciutat
JANETTE SADIK-KHAN

Amb les dades a la mà

Jordi Simó Boladeras i Pau Puig Torres,
ambientòlegs i membres de l’AUP

Pagar més per la brossa i
seguir igual de malament?

És una de les frases més escoltades
aquests dies a Rubí,  però esperem que
canvieu d’idea després de llegir aquestes
pàgines. La generació de residus és un
problema reconegut per la nostra societat
des de fa molt de temps. Portem anys
sense fer el que calia en termes de
reducció de residus i de recollida
selectiva, i ara ens trobem que el cost de
la gestió de les nostres deixalles puja de
forma molt significativa aquest 2024. I, a
més, no se’ns acut res més que fer pagar a
la gent el desastre de tot plegat, aprofitant
l’avinentesa d’un nou marc legal, dividint-
ho en dues taxes diferents. I tot això sense
aturar la ingent quantitat de materials que
portem a casa i que en poc temps seran
deixalles.

Rubí, amb un 39,17% de recollida
selectiva bruta, està per sota de la
mitjana catalana, que se situa en el
45,33%, i som molt lluny del 55% de
reciclatge o recollida selectiva neta que
la Unió Europea ens marca per al 2025. Si
aquestes dades ja són esfereïdores per si
soles, cal agafar-se fort a la cadira quan
ens comparem amb la resta de la comarca.
Som la 3a ciutat del Vallès Occidental que
pitjor recicla, ben allunyada d’altres com
Vacarisses, Ullastrell, Matadepera o Palau
Solità i Plegamans, on reciclen més del
80% de les seves deixalles. Les habitants
d’aquestes ciutats estan molt
conscienciades? Pot ser, però la realitat
és que a totes elles els respectius
ajuntaments han facilitat la vida de les
veïnes implementant una solució més
que eficient: el porta a porta!

Reduir el consum i reutilitzar
El primer residu que no cal reciclar és aquell que no es genera per
això volem reduir els envasos d’un sol ús, potenciar la reutilització i
intercanvi d’objectes que ja no fem servir i la reparació d’aquells
aparells que deixen de funcionar, així com iniciar una biblioteca de les
coses.

Recollida selectiva, fàcil i de veritat
Actualment a Rubí tenim un sistema de contenidors oberts. Aquest
sistema no ajuda a millorar la recollida selectiva i, a més, comporta
problemes com ocupació de l’espai públic i pudors. Apostem per
l’aplicació urgent del sistema porta a porta o similars que ha
demostrat ser més efectiu i que elimina tota una sèrie de
problemàtiques, especialment a les urbanitzacions. A banda d’una
millora significativa en la recollida selectiva dels residus, també
suposa un benefici per a la terra i per a les nostres butxaques. 

Recuperar les eines i competències municipals
Des de l‘AUP proposem recuperar la planta de triatge d’envasos
(tancada des del 2010), i implementar un sistema de retorn
d’envasos, com ja funciona en altres països. Apostem per crear una
segona deixalleria municipal que serveixi per reutilitzar mobles i
estris vells així com millorar la recollida de restes vegetals.

Som els primers que no volem més abocadors a la ciutat!
Podem lluitar contra l’obertura d’un abocador sense creure’ns
realment les polítiques per a la prevenció i reducció de residus? 
El tancament d’abocadors a la nostra ciutat és complex i lent, les
administracions local i catalana no s’hi posen d’acord i la minsa
reducció a Catalunya (i a Rubí) del volum de generació dels residus fa
que calguin o bé abocadors, o bé alternatives a aquests sistemes per
tal de gestionar les deixalles. Per això, com demanem des de l’AUP,
necessitem polítiques molt més actives i decidides per a avançar de
debò cap al Residu Zero. 

El 25 de juny de 2024 a les 17h es celebrarà el ple ordinari del mes
de juny i portarem totes aquestes propostes en forma de moció. Si
tens més dubtes, idees o propostes, no dubtis a posar-te en
contacte amb l’AUP!

108%

Hi Ha Alternativa!

Història d’una taxa  
incòmoda i
vergonyosa

Gener 2018

Maig 2018

Abril 2022

Octubre 2023

Maig 2024

L’AUP presentem una moció per
millorar el reciclatge a la ciutat
mitjançant el sistema porta a porta

Directiva 2018/851 de la UE que
estableix mesures per reduir els
residus i millorar l’economia circular

El Congreso aprova la llei 7/2022
que obliga als ajuntaments a crear
una taxa per assumir el cost íntegre
de la recollida i gestió de residus
municipals

Creació de la nova taxa per a la
gestió dels residus per part del
Consell Comarcal. L’AUP hi vam
votar en contra.

Arriba la nova taxa per la gestió dels
residus del Consell Comarcal, junt
amb la taxa municipal  de deixalles
més cara de la història.

Abril 2025
Data límit per repercutir a la
ciutadania el cost íntegre de la
recollida i gestió de residus.

Podríem pensar que si l’Ajuntament ens
donés les eines estructurals per a poder
reciclar bé, ja ho estaríem fent. I no només
això, si no que aquelles persones que
recicléssim bé estaríem pagant 74%
menys per la taxa del Consell Comarcal,
com passa a Ullastrell o Sentmenat.

La directiva europea que s’utilitza per
justificar aquesta taxa aportava més
opcions per tal d’arribar al mateix objectiu
de reciclatge. Per exemple, demana que
es redueixi la producció de béns d’un sol
ús i apostar pels sistemes de retorn
d’envasos. També recomana a les
administracions, com ara el nostre
Ajuntament, que aprofitin fons europeus
(com podrien haver estat els Next
Generation) per a transicionar cap a
mètodes més eficients de recollida
selectiva. I tot això es podria haver
implementat abans de l’abril del 2025,
reduint el cost que acabarem pagant
entre totes a partir d’ara.

En el cas de Rubí, l’única acció en aquest
sentit que ha aplicat el nostre Ajuntament
ha estat estudiar la viabilitat de la
implementació del porta a porta, mètode
idoni per zones poc densificades com les
Urbanitzacions o el Centre. Per a la resta
del municipi caldria estudiar també la
implementació d’altres mètodes com
poden ser les bosses etiquetades o els
contenidors inteŀligents. 

Però sobretot el què ens cal és que
l’Ajuntament actuï d’una vegada per tal
que puguem reciclar bé i pagar menys.

és el que ha pujat la taxa  
municipal de residus,
entre la pujada de
l’impost local i el nou
impost delegat al
Consell Comarcal.

2020
és l’any que l’Ajuntament va encarregar
un estudi per implementar el porta a
porta a urbanitzacions i encara no ha
aplicat el resultat.

www.auprubi.cat


